
7 سیاسی

تکدر خاطر متدینین

واکنش دختر رامین 

تهاتر کالا 

دولت در سایه 

موی دختران خود را می فروشند

مذاکره مستقیم با آمریکا

سفر رفته ام؛ چه ایرادی دارد؟

قدرت دفاع 

معاون قضایی دادســتان کل کشور در پیگیری حقوق عامه و پیشگیری از 
جرم، در نامه ای به وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی، بعنوان مدعی العموم و در 
اجرای تکالیف قانونی مندرج در ماده ۲۹۰ قانون آیین دادرسی کیفری و صیانت 
از فرهنگ عمومی موضوع بند الف ماده ۱ دستورالعمل نظارت و پیگیری حقوق 
عامه«، ضمن تقدیر از آثار سینمایی که موجب نشر فرهنگ اسامی ایرانی و در 
دفاع از سبک زندگی سالم و اصول اخاقی و آرمان های انقاب اسامی است، 
از وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی درخواست کرده است تا نسبت به اظهارات 
خاف واقع و غیرکارشناسی یکی از اعضای سازنده یکی از آثار جشنواره چهلم 
فیلم فجر اقدامات لازم صورت گیرد. در بخشی از نامه  غام عباس ترکی، معاون 
دادستان کل کشور به کنفرانس خبری اعضای سازنده یکی از آثار جشنواره اخیر 
فیلم فجر اشاره شده است که با بیان مطالبی غیر کارشناسی و احساسی، برخی 
از احکام مسلم دینی را نادیده گرفته و موجبات تکدر و آزردگی خاطر جامعه 

اسامی به ویژه متدینین را فراهم آورده است.

صالیا رامین در پیامی که برای کیانیان نوشــته بود آورده است: »من بهتر از 
هرکسی می دانم که در این شهر فرزند محمدعلی رامین بودن و این طور لباس 
پوشیدن و فعالیت کردن چه هزینه ای دارد، چون هزینه اش را سال هاست که با 
پوست و استخوانم داده ام اما من هم مثل هر آدم دیگری در این جهان، انتخاب 
نکردم که در چه خانواده ای به دنیا بیایم. پدرم چه کسی باشد و ایدئولوژی اش 
چه باشد. ولی راه و رسم زندگی ام را از زمانی که دیگر بزرگ شدم و زورم رسید 
خودم انتخاب کردم و خواهم کرد.«  در روزهای اخیر انتشار تصاویر مهناز افشار 
و یاسین رامین موجب شده تا دیگر اعضای خانواده رامین هم در مرکز توجه ها 

قرار بگیرند. از جمله صالیا رامین که به نظر می رسد در صنعت مد فعال است.

کیهان نوشــت: آمریکایی ها طی چند دهه اخیر همــواره از دلار به عنوان 
یکی از ابزار های مهم فشــار به کشــور های جهان استفاده و آن را به مانند یک 
غده سرطانی به دنیا تحمیل کرده اند. چین، روسیه و حتی اروپایی ها هم تحت 
فشار های پنهان سلطه دلار هستند، زیرا از روی اجبار باید از شرایطی که آمریکا 
بر آن ها تحمیل می کند تبعیت کنند! با این وصف بسیاری از کشور های جهان، 
خواهان خاصی از شر این غده سرطانی در اقتصادشان هستند. کارشناسان یکی 
از راهکار هــای حمله به این غده را انعقاد پیمان های پولی دو یا چندجانبه میان 
کشور های مختلف و نیز حضور در پیمان های منطقه ای مانند اکو، اتحادیه پایاپای 
آسیا، سازمان همکاری های اسامی و اوراسیا و شانگ های می دانند. حذف دلار 
نمی تواند یکباره در اقتصاد رخ دهد، زیرا سال ها پایه اقتصاد ما بر این مبنای اشتباه 
پایه گذاری شــده و لذا نمی توان یکباره از شر این غده خاص شد، اما حرکت 
تدریجی به سمت این هدف ضرورتی انکارناپذیر است. همچنین تجربه چندماه 
اخیر دولت سیزدهم در استفاده از گزینه تهاتر کالا با کشور های دوست نشان داد، 
می توان با وجود حتی نوسانات شدید اقتصادی دلار را از چرخه مبادلات تجاری 
حذف کرد و اگر این حرکت با شدت و قدرت بیشتر ادامه یابد، چه بسا بسیاری 

دیگر از کشور ها با همین اقدام از شر دلار خاص شوند.

محمدرضــا باهنرگفت : در روزهای اخیر مطرح شــد ما با برخی آقایان 
جلســاتی داشــتیم. مثا با جناب ناطق نوری جلسه ای داشتیم که البته در ادامه 
جلسه ماهیانه و مستمری است که از زمان مجلس پنجم تشکیل شده و افراد این 
جلسه اعضای هیأت رئیسه ی مجالس کشور از مجلس پنجم تا امروز هستند. 
آقای روحانی هم همواره حضور داشتند البته در دورانی که رئیس جمهور بودند 
کمتر شــرکت می کردند و پس از  اتمام کار دولت دوازدهم هم من یک جلســه 
به دیدن ایشان رفتم. با جناب آقای دکتر لاریجانی هم گاهی دیدارهایی داریم. 
اما با جناب آقای خاتمی شــاید حدود پنج یا شش سال است که با هم دیداری 
نداشته ایم؛ یعنی موقعیتی اتفاق نیفتاده که در جلسه ای با هم رو در رو شده باشیم 
که بخواهیم صحبتی داشــته باشــیم. بعد یک عده هم به دروغ گفتند اینها با هم 
نشسته اند و می خواهند دولت سایه تشکیل بدهند. شاید به نظر خیلی ها دولت 
سایه اصا چیز بدی نباشد، چراکه در بسیاری از کشورها چند حزب وجود دارند 
که یک حزب اکثریت را کسب میکند و حزب اقلیت به نوعی دولت سایه تشکیل 
میدهد و حزب اقلیت با این کار اعام می کند که ما در صورت به قدرت رسیدن 

در آینده چنین شکل و ترکیب کابینه ای را خواهیم داشت.  
برخی معتقدند که در چنین حالتی دولت در ســایه می تواند دولت مستقر 
را رصد و نقد ســازنده کند و یا راهکار به دولت ارائه دهد؛ پس دولت ســایه از 
نظر خیلی کشورها اساساً چیز مذمومی نیست، اما اینکه گفته شد ما چیزی تحت 
عنوان »دولت سایه« تشکیل داده ایم، خیر اینطور نیست. الان دولت جناب آقای 
رئیسی دولت مطلوب ماست و دعا می کنیم خداوند به این دولت توفیق بدهد 
که موفق باشد. هرگاه بحث یا پیشنهادی هم داریم به عنوان یک حزب در قالب 

بیانیه، سخنرانی یا دعوت از مقامات اظهار می نمائیم. 

یک خریدار مو می گوید :  برخی مادران بخاطر نیاز موی دختران خود را 
می فروشند.اکثرا موها به منظور استفاده در آرایشگاه ها و مراکز زیبایی خریداری 
و آنجا برای اکستنشن و تولید کاه گیس به کار گرفته می شود و برای اکستنشن 
موی طبیعی خیلی بهتر است زیرا بهتر رنگ باز می کند و خوب جواب می دهد.

حدود ۸۰ درصد این موها به کشورهای اروپایی صادر می شود و بخش خیلی 
کمی از آن در داخل کشور مورد استفاده قرار می گیرد.موها بر اساس وزن و اندازه 
قیمت گذاری می شوند؛ ما موها را به صورت کیلویی خریداری می کنیم و قیمت 
هر یک کیلو مو حدود ۶۰۰ هزار تومان است، اگر بر اساس اندازه باشد موی بالای 
۵۰ سانت را می خریم و قیمت آن از یک میلیون تومان شروع می شود و حداکثر 
قیمت ۱۰ میلیون تومان است.اکثرا کسانی که برای فروش موهای خود به مراکز 
ما مراجعه می کنند نیاز مالی دارند و مادرانی هستند که از روی اجبار و با کراهت 

این کار را انجام می دهند و موهای دختران خود را می فروشند.

وزیــر امور خارجــه در کنفرانس امنیتی مونیخ گفــت :آمریکایی ها طی 
هفته های قبل برای مذاکره مستقیم مرتبا به ما پیام دادند.اگر واشنگتن نیت خوب 
خود را برای پایان دادن به مســدود شــدن دارایی های ما در خارج از کشــور و 

برداشتن تحریم ها نشان دهد ما مذاکره مستقیم با آن را در نظر خواهیم گرفت.

عضو اســبق شورای شهر تهران به بحث و بررسی در خصوص وضعیت 
مدیریت شهری پرداخت و به برخی حواشی که این روزها سر زبان افتاده واکنش 
نشان داد.  وی گفت من مانند هزاران فرد دیگر بر حسب کاری که داشتم به سفر 
رفته ام و قبا هم سفرهای دیگری انجام داده ام و برگشته ام. متاسفانه دوستان ما 
به جای اینکه توجه کنند وقتی بی بی سی و منوتو و اینترنشنال به این مسائل می 
پردازند، مشخص است پشت آن قصد و غرضی است. ما در کشورمان قانون و 

ضابطه داریم و همه چیز سر جای خودش است.

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اردبیل گفت: نمایندگانی که با دخالت 
باطل در عزل و نصب ها ادعا می کنند که ما باید از حقوق مردم دفاع کنیم،معلوم 

نیست که چرا در معیشت مردم قدرت دفاع ندارند.

اخبار ویژه ... محمدرضا تاجیک فعال سیاسی اصلاح طلب:

گفتمان اصلاح طلبی، از یک جا قفل شد
 و خود را به روز نکرد

سرویس سیاسی- بعد از برگزاری سه انتخابات 
گذشته مجلس شورای اسامی، ریاست جمهوری و 
شورای شــهر، اصاح طلبان هر سه میدان را به جناح 
مقابل واگذار کردند. ایــن روزها اما عاوه بر واگذار 
کــردن میدان به جناح مقابل حتی ســرمایه اجتماعی 
که بیش از این در اختیار داشــتند را از دســت داده اند. 
میان اصاح طلبــی و اصاح طلبان تعریف جدیدی 
شــکل گرفته که این روزها میان این جریان سیاســی 
مــورد بحث و گفت وگو اســت. محمدرضا تاجیک 
فعــال سیاســی اصاح طلب و رئیس پیشــین مرکز 
بررســی های استراتژیک ریاست جمهوری در دولت 
اصاحات پاسخگوی سوالات درباره وضعیت امروز 
اصاح طلبان بود که بخشــی از متن این گفت وگو را 

می خوانید: 
برخی بر جریــان اصلاحات رنگ غلیظ 
قدرت و سیاست پاشیدند و وجوه دیگرش به 

حاشیه رفت
از دیــدگاه من اصاح طلبی یــک فرایند، یک 
پروســه تاریخی و یک جریان اســت و وقتی از یک 
جریــان صحبت می کنند، جریان، درســت مثل یک 
جامعه می مانــد، به رغم اینکه از تک تک آحاد جامعه 
ایجاد شــده اما یک هویــت و حیات ماورای تک تک 
آحادش دارد. وقتی جریان شــکل می گیرد، حیات و 
هویتــی ماورای حامان و عامان و کارگزارانش پیدا 
می کند. جریان اصاح طلبی در جامعه ما هم یک ریشه 
تاریخی و ســیر تطوّر و تکاملــی دارد. بالاخره در هر 
دوران تاریخــی، چیزی بر آن افزوده و کاهیده شــده 
است. گاه در قاب و قالب اجتماعی و فرهنگی بروز و 
ظهور داشته، گاه در قاب و قالب هنری و زیباشناختی و 
ادبی، گاه سیاسی شده و گاه هم از یک منظر اقتصادی 
به آن نگریســته شــده اما در مجموع، می توان جریان 
اصاح طلبی را به علت خصوصیات مشترکی که دارد، 
یک جریان واحد محســوب کــرد. در همین جا، این 
جریــان را از حامــان و عامانش جدا کردم و معتقد 
نیســتم آن چیزی که امــروز در کُنش و واکنش ها، در 
ساحت گفتمانی علیل و عقیم بسیاری از اصاح طلبان 
جلوه گری می کند، اصاح طلبی است. معتقدم جریان 
اصاح طلبی می خواســت یک جریان زیباشناختی، 
گفتمانی، اندیشــگی و مدنی باشــد. برخی از آن یک 
آپاراتوس و ابزاری برای ورود به قدرت ساختند و آن 
را در تســابق قدرت و سیاست قرار دادند، رنگ غلیظ 
قدرت و سیاست را بر آن پاشیدند و وجوه، چهره ها و 
صورت های دیگرش به حاشیه رفت و این جفایی بود 
که به جریان اصاح طلبی صورت گرفت و آن زیبایی 
و طرواتش تحت الشــعاع زمختی قدرت در جامعه ما 
قرار گرفت. این لطمه و خدشه بسیار جبران ناپذیری را 
به جریان اصاح طلبی وارد کرد و من همواره این نقد 
را به دوســتان اصاح طلب داشتم که این جفایی را که 
بــه جریان اصاح طلبی کردند و آن را در بازی قدرت 
و سیاســت خاصه کردند، لطمه ای به آن وارد کرد که 
امروز، جریان اصاح طلبی به حاشــیه کشانده شده و 

کمتر اقبالی نسبت به آن وجود دارد.
برخی در جریان اصلاحات دیکتاتورهایی 
بودند که فریاد اصلاح طلبی سر می دادند اما 

نمی توانستند پذیرای صدای مخالف باشند
ما یک نوع اصاح طلبــی بدون اصاح طلب را 
تجربه کردیم؛ درست مثل دموکراسی بدون دموکرات. 
وقتی سنگ های یک دموکراسی بر دوش انسان هایی 
قــرار می گیرد که جوهراً و ماهیتاً دموکرات نیســتند، 
طبیعی است که با مشکات عدیده ای برمی خورد. در 
مورد جریان اصاح طلبی هم، بسیاری از اصاح طلبان 
یک نام را یدک می کشــیدند و فقط به یک نام متصل 
بودند؛ اگر بخواهم تعبیری یونانی به کار ببرم، بیشــتر 
لوگوس و زبــان اصاح طلبی را به کار می گرفتند، از 
لوگوس آن یعنی منش آن بهره نبرده بودند. بنابراین آن 
اتفاقی که سقراط همیشه می گفت ما به یک پاراسیا یا 
پاراسیاستس نیاز داریم، نیفتاد. پاراسیا کسی است که آن 
چیزی که می گوید، می زیستد! آن چیزی که می گوید 
جزء وجود و هســتی اش بوده و خود ترجمه و تجلی 
آن چیزی است که مدعی  آن است. به نظرچنین اتفاقی 
نیفتاد و بســیاری از اصاح طلبان در ســطح لوگوس 
باقی ماندند. من همه را مورد نقد قرار نمی دهم. اندکی 
هستند که بالاخره خویگان اصاح طلبی را در خودشان 
نهادینه کردند، نشر و رسوب دادند و خودشان تجلی آن 
چیزی هستند که می گویند ولی بسیار اندک  و در حاشیه 
هستند. اکثر این افراد کسانی بودند که در سطح اوتوس 
باقــی ماندند از واژگان و ادبیات اصاح طلبی بســیار 
سخن گفتند ولی کاری کردند که با منشِ اصاح طلبی 

هم خوانی نداشت. 
یک دوگانگی نظر و عمل و یک دوگانگی زبان و 
منش پیش آمد. در زبان آن می گفتند که در منش، نفی  
می کردند، نقیض  آن را عمل می کردند. در زبان، مدنی، 
پرورایســم و کثرت گرا، دموکراتیک بودند و تخالف 
و نقــد را می پذیرفتند، اما آن چیزی که در عمل اتفاق 
افتاد، نشان داد که فقط در سطح اوتوس است. یعنی آن 
موقع که نقد، حتی نقدِ درون گفتمانی یا  جریانی جدی 
می شود، آن فردِ نقّاد تبدیل به دگر، اینترنال دگر یا حتی 
اکسترنال دگر می شــود. یک دگر بیرونی یا یک دگر 
درونی و تحمل نمی شــود و کسی که تاش می کند تا 
جریان اصاح طلبی را از شرّ برخی اصاح طلبان برهاند، 
مورد غضب و بی مهری قرار می گیرد. در اینجا، کثرت 

در درون خود و نقد در درون خود هم برتابیده نمی شود 
و کسانی نفی می کنند که، نباید جریان اصاح طلبی را در 
بازی های سخیف، زمخت و بی اخاق قدرت به طرف 
یک جریانی ســوق داد که با پای آن جریان وارد بازی 
قدرت شــد، با دست آن قدرت وارد بازی قدرت شد، 
مورد غضب قرار می گیرند و به نام عقانیت سیاسی، 
مورد بی مهری قرار می گیرند.  این یعنی، می توانی یک 
دیکتاتوری باشی اما شعار دموکراتیک بدهی. مشکل ما 
در ۱۵۰ سال گذشته همین است که بسیاری از کسانی 
که فریاد دموکراســی می زنند، دیکتاتورهای قهاری 
هســتند. یک نوع توتالیتاریزم در سراسر وجودشان 
ریشــه دوانده، حتی اگر در معنای دموکراســی با آنها 
هم خوان و پژواک صدای شان نشوی، طرد می شوی.  
در فضای اصاح طلبی هم بسیاری به این شکل بودند. 
دیکتاتورهایی بودند که فریاد اصاح طلبی سر می دادند 

اما نمی توانستند پذیرای صدای مخالف باشند.
خاصیــت قدرت این اســت کــه وقتی 
جریاناتی بر ســریر قدرت قــرار می گیرند، 

روایت  ها دیگرگونه می شود
نمی توان بــه تعبیر فوکویی، نقطه صفر تاریخی 
قائل شــد. یک جریان از زمانی که متولد می شــود، به 
یک شکلی عوامل اضمحال خودش را هم در درون 
خود دارد. مثل یک انقاب می ماند. انقاب که رخداد 
بزرگ تاریخی است و جریان بزرگ تاریخی را شکل 
می دهد، پادگفتمان خود را هم درون خود می ســازد و 
بنابراین از یک زمانی تنِیدورش محســوس می شود و 
اینکه به ماقبل خود برمی گردد و علیه خود می شــورد، 
فرزندان، سران و ارزش های خود را می خورد، فقط از 
انقاب یک آپاراتوس می سازد تا قدرت را حفظ کرده 

و بر سریر قدرت باقی بماند.
این سرنوشت بسیاری از جریانات بزرگ از جمله 
انقاب هایی در جهان بودند. فقط جریاناتی می توانند 
به حیات خودشــان تداوم بخشــند که بتوانند به قول 
دلِوز، تکرار تفاوت داشته باشند. یعنی بتوانند تفاوت، 
جامعه، تاریخ و اقتضائات آن را فهم کنند و مبتنی بر آن، 
خودشان را متفاوت کنند؛ در غیر این صورت یک کپی 
پیِست را می بینید که همواره تکرار می شود و اقتضائات 
زمان چیز دیگری است اما او همان درفت، انشا، سناریو 
و دیکته قبلی است. بنابراین این جریانات می توانند این 
فضا را ایجاد کنند. منتهی خاصیت قدرت این اســت 
که وقتی جریاناتی بر ســریر قــدرت قرار می گیرند، 
روایت  ها دیگرگونه می شود. به قول بزرگی می گوید 
روایت انقاب تا پیروزی، یک روایت است، از پیروزی 

به بعد، روایت دیگری است!
تا وقتــی نقد درونی صــورت نگیرد ما 

نمی توانیم آینده را بسازیم
به تعبیری که دریدا به کار می گیرد، »آینده اکنونی 
است که ساخته می شــود.« آینده چیزی نیست که ما 
منتظر شــویم که از راه بیاید. آینده اکنونی است که ما 
داریم آن را می ســازیم. به قول بودا می گوید »ما امروز 
آن چیزی هستیم که دیروز اراده کردیم. آن چیزی فردا 
هستیم که امروز اراده می کنیم.« آینده خارج از اراده ما 
حادث نمی شود. پس نگاه من به آینده از تعبیر دریدا، 
آینده در راه اســت، یعنی آینده ای که اکنون ســاخته 
می شــود و ما خودمان هم اکنــون آینده مان را تقدیر و 
تدبیر می کنیم. دوم، مســئله پیش بینی است که خیلی 
معتقد نیستم بشود در گویش پیش بینی کرد که در آینده 
چه اتفاقی می افتد؟ آینده را می توان از روندهایی که در 
حال شکل گیری است، گام هایی که برداشته می شود و 
این گام ها در مســیر خودش است، گام بعدی به اینجا 
و آنجا ختم می شود، پیش بینی کرد. خیلی این نگاه به 
آینده که در حال حاضر ســاخته می شود را نمی بینم. 
باید اراده جمعی و معطوف به آگاهی و خودآگاهی در 
جریان اصاح طلبی شــکل گرفته باشد که می خواهد 
آینده متفاوتی را از خود به نمایش بگذارد، می خواهد 
گفتمان جدیدی را پشــت ویترین بگذارد، می خواهد 
بیان و زبان جدید، نوع ارتباطات جدید با مردم و جامعه 
را پشت ویترین بگذارد، می خواهد نوع نگاه جدیدی 
را نسبت به سیاســت و قدرت ارائه کند و می خواهد 

حداقل یک نقد عریان درون گفتمانی خودش داشــته 
باشــد که در طول این ســالیان در کجاها خطا رفته، 
کجاها بی راهه رفته، کجاها کج راهه رفته و چه شــده 
که سرنوشــت اصاح طلبی امروز اینگونه است و چه 

کسانی مقصرند، این موضوعات را نمی بینم.
تا وقتی نقد درونی صورت نگیرد ما نمی توانیم آینده 
را بسازیم. باید اول گذشته را مورد نقد قرار دهیم، حال 
را مورد نقد قرار دهیم، بر اساس این نقد عریان گذشته 
و حال، آینده را تدبیر کنیم؛ ولی آن نقد کجاســت؟ آن 
پیشینه نقد الان در میان جریان اصاح طلبی کجاست؟ 
و آن اراده مشترک برای ساختن آینده متفاوت کجاست 
و آن تصویر و تصور و آن افق زیبایی که ما می خواهیم 
به آن برســیم را چه کسی ترسیم کرده که آینده ما باید 
چگونه باشد؟ چه شکلی باشد؟ چه رنگی باشد؟ دقایق 
 گفتمان ما باید چه باشد؟ کدام سو می رویم؟ نمی شود 
که در خلأ گام برداشــت. اینها همه باید ترســیم شده 
باشد. بنابراین معتقدم جریان اصاح طلبی اگر چنین 
اراده ای را در شــرایط کنونی شــکل ندهد، نخواهد 
آینده متفاوتی داشته باشد و تصویری روشن، آشکار، 
عملیاتی و اجرایی از چنین آینده ای نداشته باشد، به نظر 
من این گپ تاریخی  افزون و افزون تر، عمیق و عمیق تر 
می شود و نسبت به جامعه و جامعه به آن بیگانه تر شده 
و بیشتر به حاشیه کشیده می شود و امکان ریکاوری  و 
اینکه بیندیشیم که ققنوس وار از خاکستر خود برخواهد 
خواست، سخت و سخت و سخت تر می شود و حتی 
نــام جریان اصاح طلبی ایجــاد واکنش می کند و ما 
نیازمند این می شویم که به یک جریان با نام و درونمایه 

جدیدی به عنوان جریان آینده کشورمان، فکر کنیم.
اگر می خواهیم جریانی برای آینده ایجاد 
کنیم، حاملان و عاملان آن  نباید در نگاه مردم 

چهره  مشکل داری داشته باشند
هر تاشی برای احیای جریان اصاح طلبی یا یک 
جریــان متفاوت از اصاح طلبی که بتواند به مثابه یک 
آلترناتیو جدی در آینده جامعه ما نقش آفرینی کند که 
از بالا شکل بگیرد، موفق نمی دانم. افرادی که به نوعی 
در ســطح بالا در جامعه ما نقش آفرینی داشتند و وقتی 
در سریر قدرت جای گرفتند آن کردند که نمی گفتند یا 
خاف آنچه می گفتند عمل می کردند، از این مقبولیت 
و مشروعیت برخوردار نیستند که بخواهند یک جریان 
آلترناتیو یا هژمونیک برای آینده جامعه ما ترسیم کنند.

باید خوب به این مســئله توجه داشــته باشیم. 
نمی خواهم نسبت به کســی توهین داشته باشم. این 
افــراد را با هم یکی نمی دانــم. اما به هرحال این افراد، 
هر کدام فرصتی داشتند که در بالاترین سطح، نمایش 
قدرت، سیاست و مدیریت داشته باشند و گفتمان خود 
را به منصه ظهور برسانند. امروز در جامعه ما یک اتفاقی 
افتاده؛ و آن اتفاق این است که اگر زیباترین گفتمان و 
جریان را ایجاد و ترسیم کنید، اما حامان و عامان آن 
کسانی باشند که در نگاهِ مردم چهره زیبایی ندارند، آن 
جریان به نتیجه نخواهد رسید؛ فقط تاکتیکی است برای 
برون رفت از شراط بن بست تا بتوانند حضور خودشان 
را دوباره دیکته کنند. اگر می خواهیم جریانی برای آینده 
جامعه  ایجاد کنیم، باید بدانیم حامان و عامان آن نباید 
در دوران های مختلف نشــان داده باشند که چه کسی 
هســتند و نباید در نگاه مردم چهره  مشکل داری داشته 

باشند! 
آقایــان بایــد به این نکته مهم توجــه کنند، اگر 
می خواهند جریانی هم شــکل دهنــد، باید در پس و 
پشــت قرار داشته باشــند و اجازه دهند نسل جدید با 
تمام طراوت، زیبایی، فهم  نســبت به شرایط و آینده و 
هم نسلی های خود، به صورت آوانگارد جلو بیایند تا اگر 
نظراتی دارند، بتوانند ارائه کنند. بنابراین،  بعید می دانم 
اصا قادر باشــند تا جریان متفاوتی را ایجاد کنند؛ دو، 
بــه صراحت می گویم اگر هم بتوانند، موفق نخواهند 
بود! ایجاد جریان توســط کســانی که بارها در عرصه 
سیاســت و قدرت تجربه داشتند و امتحان پس دادند 
تــا بخواهند بیان و زبــان جدیدی را ارائه کنند، خیلی 
راحت توســط مردمی که سالیان سال تجربه کرده اند، 

پذیرفته نخواهد شد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برخی رنگ غلیظ قدرت و سیاست را بر جریان اصلاحات پاشیدند و وجوه، چهره ها
 و صورت های دیگرش به حاشیه رفت و این جفایی بود که به جریان اصلاح طلبی صورت گرفت و آن زیبایی و طرواتش تحت الشعاع زمختی 
قدرت در جامعه ما قرار گرفت. این لطمه و خدشه بسیار جبران ناپذیری را به جریان اصلاح طلبی وارد کرد و من همواره این نقد را به دوستان 

اصلاح طلب داشتم که این جفایی را که به جریان اصلاح طلبی کردند و آن را در بازی قدرت و سیاست خلاصه کردند، لطمه ای به آن وارد کرد 
که امروز، جریان اصلاح طلبی به حاشیه کشانده شده و کمتر اقبالی نسبت به آن وجود دارد.

یــک جریــان از زمانی که متولد می شــود، به یک شــکلی عوامل اضمحــلال خودش را 
هــم در درون خــود دارد. مثــل یک انقــلاب می ماند. انقــلاب که رخداد بــزرگ تاریخی 
اســت و جریــان بــزرگ تاریخی را شــکل می دهد، پادگفتمــان خود را هــم درون خود 
می ســازد و بنابراین از یک زمانی تنِیدورش محســوس می شــود و اینکه به ماقبل خود 
برمی گردد و علیه خود می شــورد، فرزندان، ســران و ارزش های خود را می خورد، فقط 
از انقــلاب یک آپاراتوس می ســازد تا قدرت را حفظ کرده و بر ســریر قدرت باقی بماند.

سرویس سیاســی- سخنگوی 
هیات رییســه مجلس شورای اسامی 
جزئیــات جلســه غیرعلنــی مجلس 
با حضــور رئیس کل بانــک مرکزی، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس 
سازمان اطاعات سپاه در مورد حذف 

ارزترجیحی را تشریح کرد.
»ســیدنظام الدین موســوی« در 
حاشیه جلسه مجلس شورای اسامی 
دربــاره محتویات جلســه غیرعلنی 
امروز به خبرنگاران گفت: در جلســه 
امروز ابتدای ورود به بررســی گزارش 
کمیسیون تلفیق درباره لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ جهت هماهنگی نگاه ها و گفت 

و شنود بین نمایندگان مجلس و نمایندگان محترم دولت شکل گرفت.
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسامی افزود: در این جلسه مباحث 
مفصل و طولانی بســیار زیادی مطرح شد. چرا که بودجه دستور کار سال آینده 
دولت و همه دســتگاه ها و قوای کشور است و صرفاً بودجه نسخه برای دولت 
نیست بلکه روی زندگی و معیشت مردم هم تاثیرگذار است و برای نمایندگان 

مجلس ساز و کار اجرایی بودجه بسیار مهم است.
وی ادامه داد: نمایندگان دولت، رییس ســازمان برنامه بودجه، وزیر جهاد 
کشاورزی و رئیس کل بانک مرکزی از جانب دولت تشریف آوردند و دیدگاه و 
نگاه خودشان راجع به بودجه مطرح کردند. البته در موضوع بودجه آنچه که امسال 
بسیار مهم و محوری است، مسئله ارز ترجیحی است که آیا این ارز ترجیحی در 
بودجه سال آینده لحاظ شود یا نشود که در این باره دیدگاه های مختلفی وجود 

دارد که برای هر کدام از این موارد باید آمادگی لازم را داشته باشیم.
نماینــده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: در جلســه امروز روســای 
کمیســیون های اقتصادی، برنامه و بودجه، کشــاورزی، انرژی و جهش تولید 
مجلس شــورای اسامی هم صحبت کردند. همچنین ۶ نفر از نمایندگان هم به 
قید قرعه انتخاب شده و نگاه و دیدگاه های خود را درباره روند بودجه و دغدغه 

هایی که نمایندگان به وکالت از مردم و افکار عمومی دارند، مطرح کردند.
وی ادامه داد:  همچنین از طرف دستگاه های امنیتی و نظارتی هم نکاتی در 
این جلســه مطرح شد. رئیس سازمان اطاعات سپاه پاسداران انقاب اسامی 
نگاه کارشناسی دستگاه امنیتی را در این نشست مطرح کرد. رئیس سازمان دیوان 
محاســبات کشور و همچنین رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی 
هم دیدگاه کارشناسی خود را درباره روند بودجه و موضوع ارز ترجیحی مطرح 

کردند.
موســوی با تاکید بر اینکه در این  جلســه غیر علنــی در حقیقت بنای بر 
نتیجه گیری به صورت رای گیری وجود نداشــت، افزود: در این نشست گفت 
و شــنود و تبیینی درباره حذف ارز ترجیحی بود تا  بین مجلس و دولت به یک 

هماهنگی و نزدیکی نظری برسیم.
ایــن نماینده مــردم در مجلس یازدهم درخصــوص آنچه رئیس مجلس 
شورای اسامی به عنوان جمع بندی این نشست امروز مطرح کرده است، اظهار 
کرد: ضرورت هماهنگی دولت و مجلس در مورد لایحه بودجه و وضعیت ارز 
ترجیحی و تاکید مجلس بر اینکه اتخاذ هرگونه تصمیم در رابطه با ارز ترجیحی 
باید به گونه ای باشد که در اجرای آن حتما نظام حمایتی و معیشتی مردم در نظر 
گرفته شود و به گونه ای تراز شود که به سبد معیشت مردم مشکلی وارد نشود. 
همچنین ثبات اقتصادی از جمله موضوعاتی است که هم برای دولت و هم برای 
مجلس بسیار مهم بوده، ضمن اینکه مدل اجرای ارز ترجیحی باید بنا بر تصمیم 

مجلس باشد تا معیشت مردم دچار تکانه نشود.
ســخنگوی هیات رئیســه مجلس یازدهم افزود: بعد از نشست غیرعلنی 
مجلس وارد دســتور کار خواهیم شــد و گزارش کمیسیون تلفیق درخصوص 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ مورد بررســی قرار گرفته و مطابق آیین نامه به صورت دو 
شیفت به بررسی آن خواهیم پرداخت. همچنین به طور همزمان مصوبات مجلس 
به شورای نگهبان ارسال شده تا دچار ضیق زمان نشویم، بنابراین فرآیند بررسی 
لایحه بودجه به گونه ای تنظیم شده که تا قبل از ۲۰ اسفندماه بودجه نهایی شده 
و به شورای نگهبان ارسال شود و بعد از آن مجلس نیز اصاحات لازم را در آن 

اعمال کرده و قبل از پایان سال به تصویب برسد.
موســوی در پاسخ به پرسشــی پیرامون اینکه چرا در خصوص حذف ارز 
ترجیحی در کمیســیون تلفیق جمع بندی نشــده، یادآور شــد: این موضوع در 
کمیسیون تلفیق بررسی شده و رقمی بالغ بر ۹ میلیارد دلار برای آن در نظر گرفته 
شده است، اما این نشست به منظور گفت و گوی جدی میان دولت و مجلس در 
این رابطه برگزار شــد، چرا که دولت کماکان بر حذف ارز ترجیحی اصرار دارد 
و معتقد است لایحه بودجه بر این مبنا تنظیم شده است، اما در کل باید فضا را به 
سمتی ببریم که هرگونه تصمیم گیری درخصوص ارز ترجیحی معیشت مردم 
به ویژه نظام حمایتی برای دهک های پایین و اقشار کم درآمد جامعه با مشکل 

مواجه نشده و معیشت آنها تضمین شود.
وی افزود: دولت نیز در این نشست تاکید کرد که آمادگی لازم را درخصوص 
تامین معیشت اقشار کم درآمد جامعه در صورت حذف ارز ترجیحی را دارد و 
مابه ازای تغییر وضعیت ارز ترجیحی را در قالب نقدی یا بن کالا به آنها پرداخت 

خواهد کرد.

رئیس  ســرویس سیاســی- 
ســازمان ثبت اســناد و اماک کشور 
گفت: مدیران در سازمان ثبت اسناد و 
اماک کشــور باید عاقه مند خدمت 

به مردم و کار جهادی باشند.
حســن بابایی رئیس ســازمان 
ثبت اســناد و اماک کشور در جلسه 
وبیناری بررسی عملکرد استان ها در 
جذب اعتبارات مرتبط با قرارداد های 
کاداســتر بیان کرد: انتظار ما از مدیران 
این است که با برنامه ریزی و دلسوزی 
در جهت اهداف سازمان گام بردارند 

و چنانچه کمبود و مشکلی هم وجود دارد برای رفع آن تاش کنند.
وی با تاکید بر اهمیت بازرسی دوره ای از واحد ها و دفاتر اسناد رسمی 
گفت: متاسفانه برخی از مدیران از زیر مجموعه خود اطاعاتی درستی ندارند 

و نسبت به بازرسی از مجموعه خود بی توجه هستند.
وی افزود: اعتبارات لازم برای پیشبرد اهداف سازمان تامین شده است 
و باید مدیران با کار جهادی وارد میدان شــده و با تاش و جدیت در جهت 
تحقق اولویت های سازمان کوشا باشند. وی با اشاره به جلسات و نشست های 
تخصصی با وزارتخانه های راه و شهرســازی و جهاد کشــاورزی افزود: در 
اجرای کامل قانون جامع حدنگار )کاداســتر( کشــور هیچ کوتاهی از هیچ 
مدیری پذیرفته نیســت و با حمایت دستگاه های متولی همه باید با جدیت و 

برنامه ریزی در تسریع اجرای این امر تاش کنند.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس تشریح کرد:

جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس با صالح 
آبادی ،میرکاظمی و طائب در مورد 

حذف ارز ترجیحی

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:

برخی مدیران نسبت به بازرسی از 
مجموعه خود بی توجه هستند

دوشنبه 2 اسفند 19،1٤00 رجب 1٤٤3 ،21 فوریه 2022، شماره 3920، صفحه


